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Abstract

Two experiments were carried out to investigate the effects of season of 

calving, year of calving  and parity order of Kenana × Friesian crossbreed cows on 

milk yield and lactation curve components using the model (y=anb.e-cn). The 

evaluation of the udder measurements of crossbreed dairy cows in the Sudan was 

also aimed. The study was carried out in Kafori Military Corporation Farm for 

Animal Production. The first experiments concerned with milk production 

performance (total milk yield, lactation length, persistency index) and lactation 

curve components which include: initial milk yield, rate of increase to the peak 

yield, rate of decrease from the peak yield, the peak yield of week, the peak yield 

and the persistency of lactation curve. The data were extracted from the farm 

records of the period between 2000 to 2006 years. The records were arranged 

according to season of calving into summer season (March to June), wet season 

(July to October) and winter season (November to February). The data were also 

classified in to 7 year groups (one year for each group). The records were also 

grouped into their parity order (group) parities. The second experiment concerned 

with the investigation of the correlation between total milk yield and udder 

measurements. Cows of the farm were classified according to their number of 

parties (1-8 parities). The cows were also grouped in to three lactations stage 

groups: early lactation stage, mid lactation stage and late lactation stage. The milk 

yield and udder measurements were taken before and after each milking (morning 

and evening milkings). The parameters of udder measurement were: udder 

circumference, udder length, udder width, fore udder depth, hind udder depth and 

udder capacity. The data for the first experiment were test by 3 way analysis of 

variance to examine the significant of effects of year and season of calving and the 

cow’s parity order on the milking performance traits and the lactation curve 
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components. The data of the second experiment were tested also by (3 way 

analysis) of variance to test the significance of effects of cows' parity order, the 

stage of lactation and time of milking on the udder measurements and milk yield. 

The regressions of milk yield on the different udder measurements were also 

tested. The mean total yield of the crossbred Kenana X Frisian was 5078.47 ± 

1366.24 kg, lactation of 27% coefficient of variation. The lactation length was 

389.22 ± 42.81 days of 11% coefficient of variation, the weekly peak milk yield 

was 151.31 ± 42.12 kg/week of 28% coefficient of variation and the persistency 

was 61.25 ± 9.26% of 15% coefficient of variation. The results also revealed that 

season and year of calving and parity order had no significant effect on all of the 

studied lactation performance traits and the lactation curve components except the 

total milk yield that was observed to increase significantly with parity order and 

the persistency of the lactation curve that was significantly low in the 8th parity 

order.  Experiment two results showed that the udder measurements were 

significantly higher before the morning milking than before the noon time milking.

The early stage of lactation showed the highest udder measurements whereas the 

lowest ones were observed at the late stage of lactation groups. All of the studied 

udder measurements were found to increase significantly with parity order of the 

cows. The study concluded that the managerial system practiced in the farm relief 

the cow productivity from the seasonal stress; however the annual changes in these

systems as well as the age of cows should be considered when evaluating the 

milking performance of these crossbred cows. The study also concluded that when 

evaluating the udder shape and measurements factors such as period between 

milkings, stage of lactation and cows' age should be put into consideration. It is 

worth mentioning that the length of the udder before milking is the most udder 

measurement variable with milk yields. Therefore it can be used with good 
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accuracy to predict milk yield. Addition of other measurement into multiple 

regression or use udder capacity may not add more precise prediction.         
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الطرروحة ملخص

الولده رقم و الولدةه سنة الولدةه، موسم تأثير لختتبار الدراسة هذه اجريت
 فريزيان)x (كنانه الهجين لبققار الدةرار منحنى مكونات و اللبن انتاج ختصائص على

قياسات لتقييم ايضا الدراسة هدفت). y=anb.e-cn(  الرياضي النموذج بقاستخدام
المؤسسة مزرعة في تجربقتين اجريت الدراسة هذه فياللبن.  بقادةرار وعلقتها الضرع

الحليب إنتاج بقأدةاء معنية الولى التجربقة الحيواني. كانت للنتاج العسكرية التعاونية
النتاج) ومكونات مثابقرة ومؤشر ، الحليب مدة وطول ، المنتج لللبن الكلية (الكمية
إلى النتاج زيادةة ومعدل ، البقتدائي الحليب تشمل:  إدةرار والتي الدةرار منحنى
عند النتاج وكمية النتاج، ذروة ،اسبوع الذروة من النتاج انخفاض ومعدل ، الذروة
السبوعية اللبن إنتاج سجلت  استخدمتالدةرار. منحنى ذروة مثابقرة ومدى الذروة
و (صيف البقرة ولدةة لموسم وفقا النتاج بقيانات رتبت . 2006 – 2000 بقين للفترة
ايضا مجموعات ثمانية الى الولدةة سنة حسب البيانات قسمت شتاء) كما و ختريف

 ولدات) مجموعات.8 – 1( ثمانية الى الولدة ترتيب حسب السجلت هذه قسمت
 وفيهاالضرع. وقياسات الدةرار كمية بقين العلقة بقدراسة معنية  الثانية التجربقة .كانت

الحليب مرحلة حسب مجموعات ثلثة الى المزرعة في الموجودةة البققار تقسيم تم
8 الي الولدة ترتيب حسب الى ايضا قسمت متاختره). كما و متوسطه (مبكره،

الضرع وطول ، الضرع (محيط الضرع وقياسات اللبن انتاج بقيانات جمع مجموعات.تم
) قبلالضرع وسعة الخلفي الضرع وعمق ، المامي الضرع وعمق ، الضرع وعرض ،

ثلثي التيباين تحليل استخدم الولى التجربقة أجل منالظهر.  الصباح حلبتي وبقعد
الدةرار أدةاء صفات الولدة وترتيب الولدةة وموسم سنة آثار معنوية لختتبار الطريق

ثلثي التباين بقتحليل أيضا اختتبارها تم الثانية التجربقة الدةرار. بقيانات منحنى ومكونات
قياسات على الحليب ووقت الدةرار ومرحلة الولدة ترتيب آثار معنوية لختتبار الطريق
الضرع قياسات علي اللبن انتاج انحدارات اختتبار تم اللبن. كما وانتاج الضرع

السبوعي النتاج وكمية الدةرار فترة وطول الكلى اللبن انتاج قيم  كانتالمختلفة.
معامل  ٪27ب  كجم1366.24 ± 5078.47 الدةرار مثابقرة نسبة و الذروة عند

/  كجم42.12 ± 151.31و اختتلف  معامل  ٪11  ايام42.81 ± 398.22 ، اختتلف 
الختتلف  معامل  ٪15  %  ب9.26 ± 61.25و اختتلف  معامل   ٪28 ب السبوع

لها يكن لم الولدة وترتيب الولدةة وسنة موسم ان النتائج وأظهرتالتوالى.  على
النتاج بقاستثناء االدةرار منحنى ومكونات الدةرار أدةاء صفات جميع على معنوي تأثير

الدةرارالتي منحنى ومثابقرة الولدة ترتيب مع المعنوية زيادةته لوحظ الذي لللبن الكلي
الثانية التجربقة نتائج الثامنة. أظهرت الولدة مجموعة ابققار في معنويا منخفضة كانت

مرحلة الظهر. في حلبة قبل من الصباح حلبة قبل معنويا أعلى الضرع قياسات ان
لوحظت انخفاضا الكثر حين في معنويا العلى الضرع قياسات كانت مبكرة النتاج

مع معنويا تزيد دةرست التي الضرع القياسات الدةرار. كل من المتأخترة المرحلة في
في يمارس الذي الرعاية نظام أن إلى الدراسة الولدة. وختلصت ترتيب زيادةة

في السنوية التغيرات أن إل ، الموسمي الجهادة من البقرة إنتاجية يحمي المزرعة
هذه أدةاء تقييم عند العتبار في أختذها ينبغي البققار عمر عن فضل ، النظم هذه

عوامل وقياساته الضرع شكل تقييم عندما أنه أيضا الدراسة الهجين. وختلصت البققار
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العتبار. في توضع أن ينبغي البققار وعمر الدةرار ومرحلة ، الحلبتين بقين الفترة مثل
كمية مع تغيرا الضرع قياسات أكثر هو الحلب قبل الضرع طول أن بقالذكر الجدير و

في أختر قياس الدةرار. إضافة بقكمية للتنبؤ جيدة بقدقة استخدامه يمكن لذا الدةرار
. للتنبؤ أكثر دةقة يضيف ل قد الضرع سعة استخدام أو متعددة انحدار

xv


